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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

آیت وکيليــان| »گاف« نماینــدگان مجلس در 
موضوعات مختلف تمامی ندارد؛ گاف هایی که نه تنها در 
رسانه های داخلی و شبکه های اجتماعی بازتاب گسترده 
داشت، بعضا در رسانه های خارجی نيز انعکاس پيدا کرد. 
نکته جالب توجه در ارتباط با گاف های مطرح شده از سوی 
برخی از این نمایندگان به این صورت بوده که طرف با ژست 
و شمایلی حق به جانب در مقام منتقد و معترض ورود کرده 
که حتی از تلفظ صحيح و درست موضوع اصلی ناتوان بوده 
است. البته این گاف به شيوه ها و روش های مختلفی بروز 
و ظهور پيدا کرده اســت؛ مورد اخير را می توان به تویيت 
آتشين »محمد دهقان«، نماینده اصولگرای مجلس اشاره 
کرد که نيوزیلند را کشوری اروپایی معرفی کرد. هرچند 
بعد از آن اعلام کرد اشتباه از جانب ادمين صورت گرفته. 
اما جدای این اشــتباه از این نــوع گاف ها بين چهره های 
سياسی گاهی شنيده شده.اتفاقا بعضی از آنها دقيقا توسط 
نمایندگان منتقد و مخالف دولت حول محور موضوعاتی 
چون برجام و FATF و... رخ داده است. در ادامه به برخی 
از اشتباهات لپی که در رســانه ها و شبکه های اجتماعی 

بازتاب های گسترده ای به همراه داشته، اشاره می کنيم.   
 FATF

در یکی از جلسات مجلس که »مهرداد لاهوتی« نماینده 
مردم لنگرود در مجلس دهم که تلاش می کرد توضيحی 
 FATF در مورد جلســه غيرعلنی مجلس در ارتباط با
بدهد، هنگام تلفظ کلمه FATF شــروع به تپق زنی و 
لکنت زبان کــرده و درنهایت نيز نتوانســت این کلمه را 
به درستی تلفظ کند. بعد از آن برخی نمایندگان مجلس 
سعی داشتند در تلفظ FATF به او کمک کنند که آخر 
هم نشد. علی لاریجانی، رئيس مجلس خطاب به لاهوتی 
گفت که »FATF اســت و حالا خيلی مهم نيست یک 

اسم است«.
لوور

چندی پيش و به دنبــال توافق اوليــه ای که بين موزه 
لوور فرانسه و ســازمان ميراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری مبنی بر برپایی نمایشــگاهی از آثار شاخص 
این موزه در موزه ملی ایران صورت گرفت، این بحث و کار 
بررسی آن به خانه ملت هم رفت. اکبر رنجبرزاده، نماینده 
مردم اسدآباد و عضو هيأت رئيسه مجلس در این جلسه با 
پرداختن به این موضوع زمانی که خواست کلمه »لوور« را 
تلفظ کند، با ردیف کردن کلماتی ناموزون و اشتباه چون لووُر 
، لوورِ ، لوُوُر نتوانست آن را تلفظ کند تا این که خود را ملزم 
کرد که از مردم و نمایندگان به خاطر اشتباه خود در تلفظ 

واژه »لوور« عذرخواهی کند. 
  mpt یا NPT

در طرح دوفوریتی که ســال 92 توسط جواد کریمی 

قدوسی تهيه و به هيأت رئيسه مجلس ارایه شد، دوبار به 
معاهده »ان پی تی« که مهمترین مبحث حقوق بين الملل 
در بحث انرژی اتمی است، اشاره شــده است. نزدیک به 
یک دهه بود که ایران و کشــورهای غربی بر سر ان پی تی 
اختلاف داشــتند، واژه ای که دیگر برای همه مردم  ایران 
هم آشنا است اما برای اعضای کميسيون های تخصصی 
ناآشنا؛ آنها که در کميســيون امنيت ملی حضور دارند و 
در زمان مصادف شــدن با مذاکرات هسته ای »ژنو 3« در 
آبان ماه 92 می خواستند دولت را ملزم به »حفظ حقوق 
هسته ای و مصادیق آن در مذاکرات هسته ای« کنند که 
در رأس آنها جواد کریمی قدوسی بود؛ اصولگرایی تند با 
نطق های آتشــين که یکی از این متخصصان بود که نام 

درست معاهده »ان پی تی« را نتوانست قرائت کند. 
پيشنهاد برداشتن دیوار اطراف صحن و نصب 

آتش نشانی
حدود یک سال پيش و در آغاز جلسه علنی مجلس نادر 
قاضی پور نماینده اروميه در مجلس در تذکری خطاب به 
رئيس مجلس از تغييرات صورت گرفته در اطراف صحن 
اعتراض و انتقاد کــرده و گفت که »با این تغييرات راه فرار 
بسته شده و جان نمایندگان در خطر است. اگر در صحن 
اتفاقی بيفتد، تعداد 50 تا 60 نماینده زیر پا له می شــوند. 
خواهشا آقای لاریجانی این )گلها و دیوارها( را بردارید. طراح 
اینجا آدم باعقلی بوده، حوادث غيرمترقبه و جان حضرتعالی 
هم در خطر اســت.« پس از این سخنان پاسخ لاریجانی 
خطاب به قاضی پور جالب توجه بود: »ما به پيشنهاد شما 
یک ایستگاه آتش نشانی آن آخر نصب می کنيم.« قاضی پور 
هم گفت:» ما در خدمت شما هستيم آقای لاریجانی و اگر 
آتش سوزی صورت بگيرد حتما خاموش می کنم، شما را 

دوست دارم، خيالت راحت باشد.«

بازنشسته های فوتبال تافته جدا بافته بودند...

بحران ماندن به هر قیمتی
سیاوش ترابی|  قدرت بزرگترین عادته و آدم می تونه برای 

حفظ کردنش، از هر حد و مرزی بگذره...
فقط با در نظر گرفتن این جمله اســت که می توان درک 
کرد چرا مدیران فدراسیون فوتبال تصمیم گرفتند قانون منع 
بکارگیری بازنشستگان را اجرا نکنند. آنها مدت هاست که به 
داشتن نفوذ و قدرت و درنهایت شهرت در این فوتبال عادت 
کرده اند؛ پس طبیعی است برای حفظ کردن موقعیت  شغلی 
خود با کمک گرفتن از فیفا از هر حــد و مرزی )حتی قانون( 

بگذرند.
البته در ازای این تلاش برای مانــدن آنها احترام خود را در 
بین اکثر فوتبال دوستان ایرانی از دست دادند. بررسی نظرات 
مردم در سایت ها و شبکه های اجتماعی به خوبی میزان »عدم 
محبوبیت« مدیران ارشد فدراسیون فوتبال را نشان می دهد. 
البته وقتی تصمیم فوتبالی ها این بود که قانون کشور را درست 
اجرا نکنند ، می توان به این نتیجه رسید که وقتی زور قانون هم 
به آنها نرسید،  دیگر نارضایتی مردم کوچکترین اهمیتی برای 
آنها ندارد. در تمام این سال ها هر وقت  در رسانه های مختلف 
درباره معضلات فوتبال ایران نظرسنجی گذاشتند، مشکلات 
مدیریتی فدراســیون با اختلاف رتبه اول را کسب کرد، ولی 

چیزی عوض نشد.
مهم فقط این است که در هر شرایطی این افراد در فوتبال 
ایران مدیر عالی رتبه باقی می مانند و هیچ کسی هم قدرت کنار 

زدن آنها را ندارد. 
ســوال اصلی اما اینجاســت که چرا نمایندگان مجلس و 
نهادهای نظارتی در مقابل سیاســتی که فدراسیون در برابر 
اجرای قانون بازنشستگی در پیش گرفت، سکوت کرده اند؟ 
آیا بی توجهی به قانون بی هزینه اســت؟ یک نفر از مسئولان 
قوه قضائیه، سازمان بازرســی یا حتی نمایندگان مجلس به 
صراحت و بدون مصلحت اندیشی به مردم ایران توضیح بدهد 
بین بازنشسته های فدراسیون فوتبال با 13 فدراسیون ورزشی 
دیگر چه تفاوتی وجود دارد؟ اگر عضویت در هیأت رئیســه 
فوتبال اشغال کردن پست نیست،  پس در سایر فدراسیون های 
ورزشی هم نیست. ولی چرا فوتبالی ها ماندند و سایر رشته ها 

رفتنی شدند؟ 
از بین بازنشسته های فدراسیون فوتبال،  فقط علی کفاشیان 
به خاطر شرایط سنی بالای 65 سال از سمت خود استعفا داد 
و از فدراسیون رفت. ساکت در همان آذر ماه از سمت دبیرکلی 
استعفا داد و دوباره شد مشاور عالی اجرایی رئیس فدراسیون! 
قدرت و نفوذش هم مثل گذشــته اســت. حیــدر بهاروند 
نایب رئیس دوم و رئیس سازمان لیگ پای حرف خود ایستاد و 
استعفا نداد و گفته آماده هر اتفاقی هست. عبدالکاظم طالقانی 
هم تصمیم گرفت همچنان ریاست کمیته استان ها را برعهده 
داشته باشد. به هرحال رأی 32 رئیس هیأت فوتبال در مجامع 
بستگی به این پســت دارد و یک پست تاثیرگذار را در اختیار 
دارد. اصفهانیان از ریاست کمیته داوران استعفا داد، اما عضو 

هیأت رئیسه باقی ماند. 
تا الان هم هیچ اتفاقی نیفتاده است. انگارنه انگار که سازمان 
بازرســی به صراحت اعلام کرده بود عدم اجرای قانون توسط 
مدیران بازنشسته تخلف به حساب می آید و برای آنها پرونده 

کیفری در دادگاه تشکیل می شود.
در پایان باید به این نکته اشاره کنیم که گاهی برای »بودن« 
باید یک چیزهایی را باخت. طبیعتــا این تصمیم جنجالی 
فوتبالی ها برای اجــرای دل بخواهی قانون از ســوی مراجع 
نظارتی بی پاســخ نخواهد ماند. هرچند تا به امروز ســکوت 
کرده اند، اما این طور هم نیســت که بنشینند و نگاه کنند که 

قانون مثل آب خوردن دور بخورد.
مدیران بازنشسته فوتبال که خواسته اند بمانند، قطعا باید 
یک چیزهایی را ببازند و روزهای آرامی در انتظارشان نخواهد 
بود. به هرحال شــایعات درگوشــی می گوید تا اردیبهشت 
و خردادماه ممکن اســت شاهد یک رنســانس اساسی در 
مدیریت فوتبال ایران در ارتباط با همین قانون منع بکارگیری 

بازنشستگان باشیم. 

یادداشت

آگهی خرید هواپیمای ممنوعه 
در روزنامه همشهری!

در این آگهی نوشته شــده: »بهترین خریدار 
Max 737  مرجوعی، کارکرده و اســقاطی«! 
ماجرا به صفحه 38 نیازمندی های روز گذشته 
روزنامه »همشهری« در تهران برمی گردد. متن 
آگهی به هواپیمای Max Boeing 737 اشاره 
دارد؛ هواپیمایی که به تازگی پرواز آن در بسیاری 
از کشورهای جهان ممنوع شده و حتی سازمان 
هواپیمایی کشوری نیز عبور آن را از آسمان ایران  
ممنوع کرده بود اما برای خریداری آن متقاضی 
پیدا شده است. این همان مدل هواپیمایی است 
که ایران نیز به بویینگ سفارش داده بود اما با روی 

کارآمدن ترامپ روند تحویل آن متوقف شد.

گاف تویيتری یک عضو مجلس شورای اسلامی به تغيير جغرافيایی »نيوزیلند« از اقيانوسيه به اروپا انجاميد 

آیین بلاغت
  مرور برخی از اشتباهات کلامی نمایندگان مجلس از نگاه »شهروند«
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دکتر حسن روحانی، رئیس جمهوری در پیامی حادثه تروریستی نیوزیلند را محکوم کرد. در بخشی از این 
پیام آمده است:   »پوشش خبری غیرحرفه ای و غیرانسانی این جنایت تروریستی از سوی برخی رسانه های 
مدعی در غرب، سند دیگری بر نژادپرستی و استانداردهای دوگانه آنها حتی درخصوص جان انسان هاست. 
این وحشیگری و ظلم آشکار، حادثه ای نیست که وجدان های بیدار و پایبند به ارزش های بشری، آن را فراموش 
کنند. اینجانب ضمن محکومیت این فاجعه دهشتناک و ابراز همدردی با خانواده های قربانیان، این ضایعه غمبار 
را به همه مسلمانان جهان تسلیت می گویم و از درگاه خداوند متعال برای شهدای حادثه، علو درجات و برای 

مجروحان آرزوی شفای عاجل دارم.«

رئيس جمهوری:  

 سند دیگری
 بر نژادپرستی

شروع صفحه آرایی
مدیر مسئولسردبیرمعاون سر دبیردبیر سرویسصفحه  آرا: ؟؟؟45 / 16
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اتمام صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟

بسياری از داروهای مورد استفاده 
بدون نسخه از جمله داروی ضد 
سرفه، سرماخوردگی، و ... باعث 

گيجی ناخواسته می شوند که 
ممکن است رانندگی را با مشکل 

روبه رو کند.

 

با شدت گرفتن مقابله دستگاه قضائی با مفاسد اقتصادی، رسيدگی 
به پرونده موسوم به فســاد در پتروشيمی در دستور کار قرار گرفت. 
  چند جلســه از محاکمه متهمان این پرونده تاکنون برگزار شــده 
و در این ميان یک نام بيشــتر از سایرین خبرســاز شده: »مرجان 
 شيخ الاسلامی آل آقا.« البته متهم ردیف اول این پرونده )که ۱۴ متهم 
دارد(، رضا حمزه لو است و شيخ الاسلامی طبق آن چه در دادگاه  مطرح 
شده، در ردیف ششم متهمان قرار دارد. عباس جعفری دولت آبادی 
دادستان تهران گفته:   »در پرونده بازرگانی پتروشيمی  اختلاسی در 
کار نيست. جرمی که ارتکاب یافته این است که متهمان، استفاده های 
شخصی کرده اند و مجموع پول هایی که  برداشته اند 22 ميليون یورو 
و ۱5 ميليون دلار و مبلغ ریالی آن حدود 65 ميليارد تومان است.« از 
طرف دیگر اسدالله  مسعودی مقام، قاضی پرونده پتروشيمی، اتهامات 
شيخ الاسلامی را طبق کيفرخواســت صادره، »مشارکت در اخلال 
در نظام  اقتصادی« و »تحصيل مال نامشــروع« عنوان کرده و مبلغ 
برداشت شده را ۱6 ميليون و 653 هزار دلار اعلام کرده است. حالا بعد 
 از گذشت حدود دو هفته مرجان شيخ الاسلامی با انتشار بيانيه ای که 
متن آن را در اختيار ایسنا قرار داده، نوشته:   »از زمانی که در  خارج از 
کشور با خانواده ام مستقر هستم، هرگز نه فعاليت سياسی داشته ام، نه 
یک خط یادداشت نوشته ام و نه مصاحبه ای کرده ام.«  او در ادامه آورده:   
»اعلام می کنم به هيچ دســته و گروهی اعم از اپوزیسيون، اصولگرا، 
اصلاح طلب، سلطنت طلب، برانداز یا غيره  تعلق ندارم .  « هرچند در 
این متن اشاره ای به یکی از مهمترین مسائل مطرح شده از سوی افکار 
عمومی یعنی نامزدی در انتخابات  در دو جناح اصولگرا و اصلاح طلب 
نکرده و این موضوع را مســکوت گذاشته اســت. او در ادامه آورده: 
»اتهامی که در ردیف ششم  پرونده پتروشيمی به عنوان مدیرعامل این 
دو شرکت به من وارد شده مبنایی ندارد. فعاليت این شرکت ها کاملا 
قانونی بوده و ربطی  به مقوله پولشویی و کسب درآمد از قبِل تحریم ها 
ندارد. جو شانتاژ و دروغ پراکنی رسانه های فارسی زبان در این مقوله 
را درک  نمی کنم و از دادن القاب و دروغ های رســانه ای و استفاده از 
تصاویر خانوادگی و شخصی من بدون اجازه و اختيار اینجانب بسيار 
 متأسفم.« این جملات شيخ الاسلامی احتمالا اشاره دارد به قرار دادن 
دو تصویر او در کنار همدیگر که یکی با حجاب متعارف و  دیگری بدون 
حجاب در خارج از کشــور، بعد از مهاجرت بوده است؛  تصاویری که 
کاربران اجتماعی را به واکنش عليه چنين  رفتارهای غيرصادقانه ای 
واداشته بود. او در ادامه مطلب خود تقریبا تمامی اتهامات وارده را رد 
کرده است و در بخشی دیگر با  اشــاره به استفاده از تيترهای برخی 
رسانه ها مبنی بر »اختلاس گر 6ميلياردی« نوشته »قطعا پيگيری 
قضائی خواهم کرد.« هرچند  مشخص نيست از چه طریقی قرار است 

عليه موارد اتهامی اقامه دعوی کند.  

 مرجان شيخ الاسلامی بالاخره نسبت به اتهاماتش 
واکنش نشان داد:   

پیگیری قضائی خواهم کرد! 
ش

کن
 وا

در حالی که قرار بود محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه کشــورمان به دعوت رامبد جوان در 
برنامه طنز »خندوانه« شرکت کند، خبرگزاری جماران خبر داد که مسئولان صداوسیما از حضور 
او در این برنامه ممانعت کرده اند. هر چند رامبد جوان تا به حال نسبت به این موضوع واکنشی نشان 
نداده اما باید منتظر بود در این باره شفاف سازی کند. البته این  نخستین بار نیست که صداوسیما 
از حضور چهره های محبــوب دولت در برنامه های پرمخاطب خــود ممانعت می کند. ماجرای 
پخش نشدن مصاحبه عادل فردوسی پور با محمدجواد ظریف هم در زمان ریاست سرافراز از همین 
دست مصاحبه ها بود. قرار بود مصاحبه عادل در شب یلدای سال 94 پخش شود اما فشار جناح های 
مقابل درنهایت باعث شد که فردوسی پور در ابتدای برنامه اش بگوید: »ما برای ویژه برنامه امشب 
با وزیر امور خارجه گفت وگویی ورزشــی را انجام دادیم که مسئولان صداوسیما صلاح ندیدند 
این مصاحبه پخش شــود.« بعد از آن روابط عمومی سازمان در بیانیه ای عنوان کرد: »گفت وگو 
و مصاحبه با رجل سیاسی، مذهبی و شخصیت های مختلف تابع میل و نظر شخصی تهیه کننده 
یا عوامل برنامه نمی باشد. در صورتی که شبکه ای قصد انجام مصاحبه با این  افراد را داشته باشد، 
مسئولان شبکه از مصاحبه شونده به طور رسمی دعوت به عمل می آورند تا مصاحبه انجام شود 
و این روالی است که در همه رسانه ها مرسوم است. در موضوع مصاحبه مجری برنامه ورزشی نود 
با رئیس دستگاه دیپلماسی هیچ گونه درخواستی از سوی شبکه سه سیما برای انجام مصاحبه با 
جناب آقای دکتر ظریف ارسال نشــده است و مجری برنامه شخصا و بدون اطلاع و هماهنگی با 
شبکه به انجام این مصاحبه و اعلام خبر پخش آن مبادرت ورزیده است.« این رویه بعدها هم از 
سوی مسئولان دیگر سازمان دنبال شد و در زمان ریاست علی عسگری هم همچنان پخش این 
مصاحبه با ممانعت همراه بود. حالا هم که خبر می رسد مسئولان صداوسیما با حضور ظریف در 
»خندوانه« مخالفت کرده اند. شاید باید در انتظار نشست و دید این مخالفت ها با ظریف از سوی 

مدیران سازمان کی تمام می شود؟

 بعد از ممانعت مدیران صداوسيما از پخش مصاحبه ظریف با عادل فردوسی پور
 نوبت به »خندوانه« رامبد جوان رسيد

چه مشکلی با وزیر امور خارجه دارید؟

اق
اتف

اشتباهات نظام بیمه ای کشور
 دکتر سعید نمکی،  وزیر 
بهداشت درباره اولویت های 
پیشگیری وزارت بهداشت 
حــوزه  »در  گفــت: 
بیماری هــای واگیــردار، 
اولویت مان بیماری های شایع و نوظهوری مانند 
عفونت های ناشــی از اچ آی وی و مواردی مانند 
سالک و ... است که در برخی مناطق کشور دیده 
می شود. در این زمینه اقدامات آموزشی، درمانی و 
پیشگیرانه را در کنار هم انجام می دهیم. همچنین 
در حوزه واکسیناسیون دو واکسن روتاویروس و 
پنوموکوک را در برنامه داریم. در حوزه بیماری های 
غیر واگیر نیز که اولویت اول  ماســت، اقداماتی را 
انجام می دهیم و در حوزه بهداشت روان اهدافی 
داریــم که بایــد روی آنها کار کنیم. متاســفانه 
بیمه های ما بحث توانبخشی و پیشگیری را جزو 
پکیج هایشان قرار نداده اند و این یکی از اشتباهات 
نظام بیمه ای کشور است. ما پیگیریم تا این مسائل 

را به عنوان سرمایه گذاری در نظام بیمه ببینیم.«

92 هزار و 500 زندانی مشمول 
بخشنامه عفو رهبری

 اصغر جهانگیر،   رئیس 
ســازمان زندان ها گفت: 
»طبــق آخرین آمــار از 
عفو  بخشنامه  مشمولان 
گسترده زندانیان، تا پایان 
روز بیست و چهارم اسفند )جمعه(، ۹۲هزار و 500 
نفر مشمول اجرای این بخشنامه شدند که از این 
تعداد ۵۶هزار زندانــی آزاد و ۳۶هزار و 500 نفر 
مشمول تخفیف مجازات شدند. ۵ استان تهران، 
خراسان رضوی، اصفهان، فارس و کرمان به ترتیب 
پنج استان اول کشور هستند که بیشترین تعداد 

محکومان مشمول عفو را دارند.« 

روستاها را مهاجرپذیر کنیم
 محمد علــی طالبی،     
استاندار یزد گفت: »اگر در 
روستاهای استان به خوبی 
و  امکانــات  و  فعالیــت 
تسهیلات دولت با برنامه 
مناسب و هدفمند در این مناطق به خدمت گرفته 
شــود، روســتاها می توانند مهاجرپذیر باشند و 
به واسطه ایجاد اشتغال و تأمین زیرساخت ها در 
بعضی از روســتاهای اســتان شــاهد مهاجرت 
معکوس به این مناطق باشیم. دولت تدبیر و امید 
حمایت های خوبی از طرح های اشــتغال پایدار 
روستایی داشته، اما شخصا نسبت به برخی طرح ها 
که به اسم اشتغال روستایی در روستاها در حال 
انجام است، انتقاد دارم زیرا در بعضی موارد به جای 
این که برای مردم بومی روستا ایجاد اشتغال کنیم، 
طرح هایــی را در این مناطق اجــرا کرده ایم که 

ناگزیریم اتباع بیگانه را به خدمت بگیریم.«

محمد دهقان، نماینده اصولگرای مجلس 
نیوزیلند را کشوری اروپایی معرفی کرد. 

هرچند بعد از آن اعلام کرد اشتباه از 
جانب ادمین صورت گرفته. اما جدای این 
اشتباه از این نوع گاف ها بین چهره های 

سیاسی گاهی شنیده شده.اتفاقا بعضی از 
آنها دقیقا توسط نمایندگان منتقد و مخالف 
دولت حول محور موضوعاتی چون برجام و 

FATF و... رخ داده است


